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(Continuare din pag. 1: Adrian N`stase.)

Din acest motiv mi se pare important c`, dup` ce am
redobândit un nivel de credibilitate foarte înalt, prin
solu]ionarea unor probleme care datau de mai multe
decenii, prin felul în care am îndeplinit obliga]iile pe
care ni le-am asumat, s` putem acum s`
construim pe aceast` baz`.
Am dorit s` semn`m un acord
interguvernamental privind garantarea
investi]iilor str`ine între România [i
Suedia, un acord care r`m`sese cumva
blocat din 1998 [i, deasemenea, s`
relans`m diverse proiecte la nivelul
marilor companii suedeze. Am avut
ast`zi ocazia s` m` întâlnesc [i cu
reprezentan]ii ABB, dar [i cu
pre[edintele [i vicepre[edintele firmei
Investor, care sunt dispu[i s` investeasc`
în România, exist` proiecte care sunt
preg`tite.
Dealtfel, conducerea firmei Investor
urmeaz` în curând s` vin` în ]ara
noastr`. Deci, cred c` sunt condi]ii
foarte bune pentru o impulsionare a
rela]iilor economice, pe baza unei solu]ii
politice pe care am construit-o în aceste
luni. A[ vrea s` adaug sprijinul suedez
deosebit în cadrul Uniunii Europene, atât în perioada
pre[edin]iei suedeze, dar [i dup` aceea, în absolut
toate ocaziile [i cu toate prilejurile. Mi se pare, deci,
deosebit de important s` continu`m aceast` rela]ie
special`, o rela]ie care, pentru mine, înseamn` [i o
rela]ie deosebit`, vorbesc de mine ca pre[edinte al
Partidului Social Democrat în România, o rela]ie în
cadrul Interna]ionalei Socialiste cu domnul Göran
Persson, ca pre[edinte [i ca membru al acestei
organiza]ii. Mi se pare, din acest punct de vedere,
important s` putem s` dezvolt`m o rela]ie special`,
care este o rela]ie care este bazat` pe încredere [i
interese armonizate.

S.C.: Se pare c` domnul Göran Persson are o
simpatie deosebit` pentru dvs., lucru pe care l-a
declarat de fapt în interviul care este publicat în
acest num`r al CURIERULUI ROMÂNESC
(1/2002, n.r.) [i care este convins c` sunte]i fratele
lui N`stase, juc`torul de tenis. A trebuit s` dau un
telefon [i s`-i comunic c` nu sunte]i fratele lui, c`ci
m-a întrebat direct…

A.N.: Nu. {tie c` nu sunt [i mi-a spus acest lucru,
dar vrea s` spun` c`, dintr-un anumit punct de
vedere, încep s` fiu [i eu cunoscut la un nivel care
nu este înc` acela al lui Ilie N`stase în lume, dar
într-un fel a dorit s` sublinieze, cu elegan]` [i cu
prietenie, un lucru pe care l-a spus [i cu alte
prilejuri.

S.C.: Am s` v` pun câteva întreb`ri care sunt de
interes pentru românii din afara grani]elor, dar [i
pentru românii din România. O problem` înc`
nerezolvat` este problema retroced`rii proprie-   
t`]ilor. De[i s-a creat o legisla]ie nou`, totu[i la
Curtea Suprem` de la Strasbourg s-a constatat c` în,
multe cazuri, România violeaz` drepturile de
proprietate; sunt 90 de cazuri care stau la rând ca s`
fie luate în discu]ie. Cheltuielile pentru aceste
procese sunt suportate de contribuabilul român. În
faza recursului în anulare, de ce nu intervine direct
guvernul, prin hot`râri administrative, pentru a nu fi
nevoie s` se mearg` la Strasbourg?

A.N.: Situa]ia este pu]in diferit`. Solu]iile de la
Strasbourg s-au bazat pe faptul c`, la un moment
dat, fa]` de hot`râri definitive ale instan]elor s-au
formulat recursuri în anulare, recursuri excep]ionale
de c`tre parchet, [i s-a produs o rejudecare dup`
aceea. Practic, dup` recurs a mai fost o judecat`,
pentru c` altfel nu s-ar fi putut face ac]iunea la
Strasbourg, [i, deci, acele recursuri, din p`cate, nu
mai pot fi retrase, pentru c` ele deja au produs
efecte prin faptul c` ele au generat noi ac]iuni în
instan]` [i noi hot`râri de judecat`. Am cerut, în
cadrul guvernului, ministerului justi]iei s` vad` care

este situa]ia cu toate aceste cazuri, eventual s`
negocieze chiar cu unii dintre cei care au formulat
astfel de ac]iuni, dac` ei au dreptate.

S.C.: O alt` problem` nerezolvat` pentru românii din
afara grani]elor este problema pensiei. M` refer la

dou` aspecte: problema mandatarului [i a taxelor
care se percep, ca la 6 luni cei care sunt în afara
grani]elor s` dovedeasc` c` sunt în via]`. Am f`cut
o anchet` legat` de rezolvarea acestei problem în
Suedia; în Suedia se cere o astfel de adeverin]` o
dat` pe an, pe care o elibereaz` ambasadele Suediei
de pretutindeni [i nu cost` nimic. Costurile pentru
eliberarea acestor adeverin]e de c`tre ambas`dele
române sunt aproape mai mari decât pensia pe care
românii din afara grani]elor ar ridicau-o în ]ar`.
Poate c` nu pensia în sine este factorul psihologic
important, ci faptul c` dac` românii din afara
grani]elor [tiu c` au o sum` de bani depu[i acolo, în
]ar`, vin cu mai mult` tragere de inim`, cu valuta din
]ara unde sunt stabili]i s-o cheltuiesc` în România.
Rezolvarea elegant` [i rapid` a acestei probleme
este un mod de a aduce mai mult` valut` în România
[i de a-i convinge pe pensionarii români s` vin`, cu
pensia ob]inut` [i în ]`rile în care au lucrat, în
România.

A.N.: Ave]i perfect` dreptate! Nu cuno[team
detaliile acestea. A[ vrea s` v` rog s` mi le
transmite]i ca atare, s`u dac`-mi spune]i…

S.C.: În num`rul 3 din 2001 al CURIERULUI
ROMÂNESC  am f`cut o anchet` mare referitor la
aceast` problem`.

A.N.: De obicei noi am rezolvat astfel de probleme
concrete. Nu v`d de ce n-am face [i aici acest
lucru.

S.C.: Cu Israelul s-a rezolvat aceast` problem`
foarte practic.

A.N.: Tocmai. Rezolvarea cu Israelul s-a f`cut tot în
urma unei vizite pe care eu am f`cut-o în  Israel,
unde mi s-au ridicat aceste probleme.
{i le-am rezolvat f`r` nici un fel de dificultate,
pentru c` avem tot interesul s` creem o rela]ie
armonioas` cu românii care tr`iesc în str`in`tate.

S.C.: Vreu s` v` întreb: care considera]i c` este
menirea ziaristului în general [i a ziaristului din
România în special? S-au ridicat probleme, dup`
cum sunt informat`, în leg`tur` cu drepturile [i
îndatoririle unui ziarist. Cum vede]i rolul ziaristului
în societate?

A.N.: De fapt, de-a lungul anilor a existat o anumit`
încrâncenare în acest subiect, pentru c`, pe de o
parte, imediat dup` revolu]ie au ap`rut vreo 2.000
de ziare; presa a devenit prima industrie de succes
în economia de pia]`, a fost vorba de foarte mul]i
bani, unii au fost reinvesti]i, altii nu; unele ziare au
disp`rut… În plus, o anumit` fustrare, sigur c` a
existat, la nivelul oamenilor politici, pentru c`, sigur,
c` presa a considerat c` menirea sa este s` fie

critic` [i s` arate numai elementele negative. În
momentul în care munce[ti de diminea]` pân` seara,
vorbesc de un ministru, de cineva care lucreaz`
într-o institu]ie, [i vezi c` ai f`cut [i anumite lucruri
bune [i vezi c` acestea nu sunt receptate, exist` un
sentiment de frustrare…

M` întreba]i care este rostul ziaristului?
Nu cred c` ziaristul trebuie s` fie numai
câinele de paz` al democra]iei. Eu cred
c` trebuie s` fie un participant, pân` la
urm`, la efortul general pe care-l facem
pentru a crea imaginea [i realitatea unei
]`ri atr`g`toare pentru investi]ii. O ]`r` în
care s` existe sentimentul de speran]`!
Unii ziari[ti s-au sup`rat pe mine când
am spus c`, la televiziunile private,
primele 10 [tiri sunt întotdeauna cu pisici
care se sinucid, accidente de ma[in` [i
violuri interesante.
Depinde de ce vrem! Este massmedia
doar o industrie care s` fac` bani pe
scandaluri [i pe [tirile negative? Sau, a[a
cum se întâmpl` în toat` lumea civilizat`,
exist` un anumit echilibru al [tirilor [i al
informa]iei, care trebuie s` înt`reasc`
societatea, s`-i dea sentimentul ca exist`
un sens al eforturilor. Sigur, nu vreau s`
spun mai mult, c` iar s-ar considera c`-i

critic pe ziari[ti. Nu-i critic, spun ce cred, [i chiar
dac` unii  se supar`… Îmi pare r`u!
S-a discutat despre dreptul la replic`. {i eu am
dreptul la opinie, în definitiv. În România nu exist` o
legea a presei. Este invocat` o lege din '66, sau nu
[tiu de când, care se spune c` ar fi destul de bun`.
Nici o lege de pe vremea lui Ceau[escu nu este
bun`, singura care este bun` este legea presei de pe
vremea lui Ceu[escu! În Constitu]ie se face referire
la o reglementare privind presa. Ziari[tii n-au vrut
pân` acuma s` fac` o astfel de lege. Ei spun c` au
reguli deontologice. Regula deontologic` a fost
aceea c`, atunci când au vrut s` dea un drept la
replic`, l-au dat, [i când n-au vrut, nu l-au dat. Deci,
a fost o regul` extrem de deontologic`! Sigur c`,
atunci când se d` un anumit comentariu, când se
prezint` anumite fapte f`r` ca cel care este vizat s`
fie întrebat, s`-[i exprime punctul de vedere,
p`rearea mea este c` se face o mare gre[eal` [i se
construie[te o anumit` imagine, care se repar` foarte
greu. Deci, [i oamenii politici au dreptul la imagine,
nu numai ziarele. Imaginea lor face parte, pân` la
urm`, din realitatea ]`rii.
Cred îns` c` lucrurile pot fi rezolvate foarte simplu,
preluând, pur [i simplu, un model deontologic sau o
anumit` reglementare de la una din ]`rile europene.
În Fran]a exist` un anumit mecanism. Eu am propus
lucrurile  acestea. De ce nu prelu`m, pur [i simplu,
reglemantarea francez`? Sau, dac` se dore[te,
reglementarea german`, sau cea suedez`, care
stabilesc succesiunea de momente [i drepturile
fiec`rei p`r]i. C`ci nu putem s` gândim c` presa are
numai drepturi [i nu are [i responsabilit`]i.

S.C.: Se vorbe[te despre divergen]a de p`reri dintre
dvs. [i domnul pre[edinte Iliescu. Cum vede]i
aceast` discu]ie din presa român`?

A.N.: Este o discu]ie veche de 10 ani, poate… Nu
exist` a[a ceva! Deci, nu exist` pozi]ii majore
divergente. De fiecare dat` ne-am consultat. Am un
mare respect pentru pre[edintele Iliescu. Am lucrat
foarte bine împreun` în diferite ipostaze, dânsul fie
ca Pre[edinte al ]`rii, sau pre[edinte de partid. Acum
eu am anumite responsabilit`]i, [i mi le exercit
conform prerogativelor fire[ti; domnul pre[edinte
are prerogativele sale [i [i le exercit` în mod firesc.
Sigur, uneori este interesant s` se speculeze c` ar
exista anumite diferen]e de p`reri. Nu exclud faptul
c`, la nivelul echipelor noastre, pot s` existe oameni
care ar dori, poate, s` încurajeze o percep]ie de
divergen]e de abord`ri. Vorbesc foarte des cu
Pre[edintele la telefon; ne sf`tuim pe diferite
subiecte; ne vedem destul de des. Sigur, pân` la
urm` îns`, fiecare dintre noi î[i exercit`
prerogativele pentru care a fost abilitat.

Adrian N`stase [i Göran Persson la conferin]a de pres` comun`.
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